
Oświadczenie złożone 

przez senator Janinę Sagatowską 

na 42. posiedzeniu Senatu 

w dniu 1 czerwca 2017 r. 

Oświadczenie skierowane do wiceprezesa Rady Ministrów, ministra rozwoju i finansów Mateusza Mora-

wieckiego 

Szanowny Panie Premierze! 

Zwrócił się do mnie prezydent miasta i gminy Stalowa Wola, pan Lucjusz Nadbereżny, z prośbą o wspar-

cie starań mających na celu przekazanie gminie zadań organu egzekucyjnego niezbędnych do prowadzenia 

egzekucji administracyjnej całościowej, czyli wszystkich podatków i opłat lokalnych gminy. 

Pragnę podkreślić, umocowana właśnie przez władze gminy, że gminie Stalowej Woli zostały powierzone 

zadania z zakresu egzekucji administracyjnej należności pieniężnych wyłącznie z tytułu opłaty za gospoda-

rowanie odpadami komunalnymi na podstawie porozumienia z naczelnikiem Urzędu Skarbowego w Stalowej 

Woli. Powierzenie zadań nastąpiło na podstawie art. 5 ust. 1 i 2 ustawy z 10 lipca 2015 r. o administracji 

podatkowej w związku z art. 6qa ust. 1 i 2 ustawy z 13 września 1996 r. o utrzymaniu czystości i porządku 

w gminach. 

Gmina Stalowa Wola posiada już własne służby egzekucyjne, niezbędny program komputerowy Taxi+ 

i ma podpisaną umowę z Krajową Izbą Rozliczeniową na wdrożenie systemu Ognivo i korzystanie z niego, 

czyli, ogólnie rzecz ujmując, gmina dysponuje wyposażeniem, jakie ma większość urzędów skarbowych 

w Polsce i jakie mają miasta wydzielone, które uzyskały już uprawnienia organu egzekucyjnego na podstawie 

art. 2 ust. 4 ustawy z 24 listopada 1995 r. o zmianie zakresu działania niektórych miast oraz o miejskich stre-

fach usług publicznych. 

Pragnę tu podkreślić, że już w poprzedniej kadencji starałam się o udzielenie gminie takich uprawnień, 

niestety bez rezultatu. 

W związku z przedstawionymi argumentami miasto Stalowa Wola jeszcze raz, dzięki mojej obecności 

w Senacie, prosi o umieszczenie na liście miast, które już wcześniej uzyskały uprawnienia organu egzekucyj-

nego na podstawie wskazanych przepisów, i nadanie miastu Stalowa Wola uprawnień do prowadzenia egze-

kucji administracyjnej całościowej, jeszcze raz podkreślam, czyli wszystkich podatków i opłat lokalnych 

gminy. Powierzenie gminie Stalowa Wola zadań egzekucyjnych przez urząd skarbowy tylko w ograniczonym 

zakresie jest dla gminy bardzo mało satysfakcjonujące. Miasto Stalowa Wola jest przygotowane do przejęcia 

egzekucji w jej całościowym ujęciu, czyli wszystkich podatków, włącznie z podatkiem od nieruchomości 

oraz opłat lokalnych. Wprowadzenie takich zmian, przyznanie takich uprawnień przyczyni się w znacznym 

stopniu do zwiększenia dochodów gminy i efektywniejszych działań zmierzających do egzekwowania należ-

ności przysługujących gminie. 

Chcę także podkreślić, że dotychczas urząd skarbowy nie zawsze jest skuteczny w egzekucji niskich kwot. 

Taki wniosek można wyciągnąć z obserwacji egzekucji mandatów, gdzie typową praktyką jest np. zaliczenie 

nadpłaty podatków na zaległości. Bezpośrednie działania egzekucyjne są częściej stosowane w przypadku 

zaległości z tytułu podatków i opłat, których kwoty są znaczące. Ponadto gmina, miasto jest dodatkowo ob-

ciążane opłatą komorniczą od wyegzekwowanych kwot i w związku z tym ponosi koszty przekazania należ-

ności. 

W związku z tym, Panie Premierze, będę wdzięczna za uwzględnienie takiego wniosku pana prezydenta 

Stalowej Woli i oczywiście mojego, dlatego że to moje miasto i mój okręg wyborczy. 

Janina Sagatowska 
 


